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گزارش قوه قضائیه  از  هفتمین جلسه دادگاه سرکرده گروهک تندر
شارمهد: محل تردد سپاهیان و بسیجی ها را 

منفجر کردیم
هفتمین جلسه از دادگاه جمشید شارمهد سرکرده گروهک تروریستی تندر به ریاست قاضی 
صلواتی در شعبه ۱۵ دادگاه انقلاب تهران برگزار شد. به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، صبح 
دیروز «سه شنبه یکم شهریور» هفتمین جلسه از دادگاه متهم جمشید شارمهد، سرکرده گروهک 
تروریســتی انجمن پادشاهی«تندر» به ریاست قاضی ابوالقاســم صلواتی در شعبه ۱۵ دادگاه 
انقلاب اســلامی با حضور مستشار دادگاه، وکیل متهم و نماینده دادستان برگزار شد. در ابتدای 
این جلسه قاضی صلواتی با بیان اینکه کیفرخواست متهم جمشید شارمهد در جلسات گذشته 
دادگاه قرائت شــده است، از وی خواست برای پاسخ به سؤالات در جایگاه مستقر شود. قاضی 
صلواتی از متهم شارمهد خواست تا درخصوص انفجار شیراز، نحوه برنامه ریزی، تصمیم نهایی 
و دســتور به عوامل دخیل در انفجار توضیح دهد. متهم شارمهد گفت: پس از متواری شدن و 
حذف فولادوند از صحنه سیاســی، یکی از انجمن های تشکیل شده انجمن شیراز بود که مجید 
راستگو سرگروه این انجمن بود و درخواست اجرای برنامه طرح انفجار حسینیه شیراز را در سر 
داشتند. وی افزود: مجید راستگو طراح و اجراکننده این عملیات بود. قاضی صلواتی گفت: شما 
علیه نظام مقدس جمهوری اســلامی ایران اعلام براندازی کردی، طراح و دستوردهنده اجرای 
عملیات های انفجاری در نقاط مختلف کشور بودی، در رابطه با این موارد توضیح دهید. متهم 
شارمهد گفت: من اعلام براندازی علیه جمهوری اسلامی ایران کردم اما طراح و دستور دهنده 
اجرای عملیات های انفجاری نبودم. چون در حسینیه شیراز بسیجیان و سپاهیان در تردد بودند، 
این انفجارها انجام شــد. قاضی صلواتی گفت: کودک ۱۰ ساله سپاهی است یا بسیجی؟ متهم 
شــارمهد گفت: مجید راستگو محل انفجار حسینیه شــیراز را تأیید کرد. قاضی صلواتی گفت: 
به شــما پیشــنهاد داد و در ادامه تأیید کردی! وی خطاب به متهم گفت: فردی به نام تقوی در 
شمال تهران مبلغ ۲۰۰ هزار دلار برای تهیه بمب به نفرات شما داد و مبلغ یک میلیون دلار هم 
توســط خانمی به نام اعظم، برای تهیه بمب و سلاح به نفرات شما داده شد، دستور پرداخت 
این پول ها را شــما دادی؟ در ادامه با دستور قاضی صلواتی فیلم مربوط به مصاحبه جمشید 
شارمهد پس از انفجار حسینیه شیراز منتشر شد. وی افزود: از شهادت کودکان و انفجار حسینیه 
شیراز چه لذتی بردی؟ متهم شارمهد گفت: آن محل مکان تردد سپاهیان و بسیجیان بود. قاضی 
صلواتی گفت: اظهارات و مصاحبه هایی که در خصوص مسائل مختلف تروریستی انجام دادی 
را قبول داری؟ متهم شارمهد گفت: بله. به دستور قاضی صلواتی در ادامه جلسه فیلم مربوط 
به اظهارات دادگاه محســن اسلامیان پخش شــد. قاضی صلواتی از متهم شارمهد سؤال کرد 
که گناه مردم رشــت که قصد حضور در مصلا و شرکت در نماز جمعه را داشتند چه بود که به 
یحیی زاده دستور انتقال بمب و انجام انفجار در آن محل را صادر کردی؟ متهم شارمهد گفت: 
من هیچ دستوری در این رابطه ندادم.  قاضی صلواتی گفت: درباره انفجار کفشداری حرم مطهر 
امام خمینی (ره) توضیح بده. متهم شــارمهد گفت: بیژن عباســی که انجام این عملیات را بر 
عهده داشت، از فعال های گروه در جنوب ایران بود که با انجمن هماهنگ بود. قاضی صلواتی 
گفت: شما دستور اجرای عملیات انفجار دکل صدا و سیمای استان فارس را صادر کردی؟ متهم 
شارمهد گفت: به من پیشنهاد دادند و من هم قبول کردم. در ادامه جلسه فیلم مربوط به انفجار 
دکل صدا و سیمای استان فارس به دستور قاضی صلواتی پخش شد. قاضی صلواتی گفت: چند 
روز قبل انجام گفت وگوی تلفنی با اعضای خانواده و همسرت در خارج از کشور را تقاضا کردی 
که مورد موافقت دادگاه قرار گرفت، آیا توانســتی با خانواده ات تماس بگیری؟ متهم شــارمهد 
گفت: بله تماس گرفتم و با همسرم صحبت کردم. با اعلام قاضی صلواتی جلسه خاتمه یافت 
و نوبت برگزاری جلســه بعدی این دادگاه اعلام خواهد شــد. جمشید شارمهد، در سال ۱۳۹۸ 
توســط وزارت اطلاعات جمهوری اسلامی ایران دستگیر شــد. او متهم است در عملیات هایی 
در سال های گذشــته پنچ اقدام تروریستی را مدیریت کرده است . او همچنین بیش از ۲۳ مورد 
عملیات تروریســتی ناکام را در پرونده خود دارد. نماینده دادستان در جلسه نخست بخشی از 

اتهامات شارمهد را این گونه عنوان کرد:
۱- افساد فی الارض از طریق طراحی و هدایت اقدامات تروریستی ۲- بمب گذاری در حسینیه 
شــیراز (۲۴ فروردین ۱۳۸۷ که منجر به شــهادت ۱۴ نفر و زخمی شدن ۳۰۰ نفر شده بود) ۳- 
بمب گذاری در ســد سیوند شــیراز و برنامه ریزی جهت ترور مسئول پروژه ۴- انفجار کفشداری 
حرم مطهر حضرت امام خمینی(ره) (۳۰ خرداد ۱۳۸۸) ۵- آتش سوزی در هتل جهان تهران 

به هنگام ساخت و تهیه بمب.
نماینده دادستان در همان جلسه اعلام کرد که متهم در اقاریر خود ابراز داشته در این مدت 

با ۹ افسر FBI و CIA ارتباط داشته است.

پاسخ عطریانفر به منتقدان 
درباره پرونده فولاد مبارکه

محمدعطریانفر، عضو حزب سازندگی، درباره پرونده فولاد مبارکه و حواشی اخیر آن توضیحاتی 
منتشر کرد. در این بیانیه آمده است: خدمت دوستان عزیز و بزرگوار،  با سلام و احترام، اخیرا جماعتی 
از نمایندگان مجلس با هدفی که حداقل برای قاطبه اصلاح طلبان روشــن نیســت، به محوریت 
احدی از نمایندگان  اســتان اصفهان که از عناصر رادیکال اصولگراست، طرح تحقیق وتفحصی از 
مجتمع فولاد مبارکه را به تصویب پارلمان رســانده اند. در آن گزارش مجموعه ای از گزاره هایی که 
صحت وســقم آن تا به محکمه نرود در هیچ کجا قابل استناد نیست، در فضای مجازی به انحای 
مختلف پخش شده است.  از آنجا که با هدف شانتاژ و تخریب، اشاره ای به نام این جانب درخصوص 
نحوه انتشار نشریه اختصاصی «کارخانه» به صاحب امتیازی مجتمع فولاد مبارکه رفته و نسبت های 
ناروایی به بنده وارد شــده اســت، بر خود لازم دانستم از باب روشنگری و احترام به افکار عمومی 
به اطلاع مخاطبان گران قدر برسانم گزارش مزبور درخصوص قرارداد و انتشار ماهنامه مزبور هیچ 
نســبتی با بنده ندارد.  اتهامات وارده کلا  خلاف، کذب و ناموجه اســت. وسوسه درآمدهای سرشار 
و توقع بهره مندی از مواهب!! فولاد مبارکه، طی ســال ها فعالیت چشمگیر با ارزش افزوده کلان، 
همواره مورد طمع برخی مقامات محلی از جمله کسانی بوده است که با هدف تخریب و به بهانه 
تسویه حســاب جناحی دست اندرکار برخورد در هر پوششی بوده اند. بدون شک گزارش مزبور هم 
حداقل تا آنجا که به این جانب تهمت و افترا وارد کرده اســت، عمدتا سیاسی و اسیر عقده گشایی 
است و فاقد وجاهت حقوقی می باشد. متأسفانه بیماری سیاسی وحشتناکی برخی مقامات را گرفتار 
کرده است و با ترفند و عددسازی و ایراد نسبت های ناروا به دنبال مقاصد مسمومی هستند که آثار 

زیان بار آن دیر یا زود دامن خودشان را خواهد گرفت.

از نظــر مدنــی حکومت پذیر بــودن می تواند خوب یا بد باشــد. 
حکومت پذیر شدن مراسم عاشــورا می تواند به آن ضربه بزند اما 
حکومت پذیر شــدن حج مفید بوده است و شــاید بدون نظارت و 
هدایت حکومت ها مراسم حج در جهان امروز غیر ممکن می شد. 
صد ســال قبل حج حکومت پذیر نبود اما با تغییرات مختلفی که 
در صد ســال اخیر صورت گرفته، این مســئله حکومت پذیر شده 
است؛  بنابراین از منظر مدنی گاهی اوقات حکومت پذیر شدن خوب 
و برخی اوقات بد اســت. اما یک سیاســت مدار همــواره به دنبال 
حکومت پذیری بیشتر است. حکومت پذیری یک هنر دولتمرد است 
و دولت هــا هر قدر توانمندتر و کارآمدتر می شــوند، اعمال قدرت 
خود را به صورت نرم تر و پنهانی تر اعمال می کنند. به کنترل نیروی 
انتظامی در طــول همین چند دهه در ایران توجه کنید تا مصداق 

هنر حکومت پذیر کردن جامعه را به طور ملموس درک کنیم.
طرح تشــکل های اجتماعی حکومت پذیــری را کاهش می دهد. 
بــه چند علت، اولا در حال حاضر چند نهاد دولتی می توانند مجوز 
تشــکل اجتماعی را صــادر کنند و به نوعــی آزادی انتخاب میان 

آنهــا وجود دارد اما پس از تصویب این طــرح همه مردم باید به 
وزارت کشــور مراجعه کننــد. برای مثال برای ثبت یک مؤسســه 
خیریه فرد می تواند به ســازمان بهزیستی کشور یا وزارت کشور یا 
کمیتــه امداد امام خمینی یا نیــروی انتظامی مراجعه کند و پس 
از بررســی صلاحیت امنیتی و سایر صلاحیت ها باید به اداره ثبت 
شــرکت ها مراجعه کند. در  واقع در حال حاضر در دو نقطه تمرکز 
وجود دارد و از یک نظر تکثر. همه باید در اداره ثبت شرکت ها ثبت 
شوند و صلاحیت همه متقاضیان باید توسط حراست که نماینده 
وزارت اطلاعات است، بررسی شود اما متقاضیان می توانند به چند 
سازمان مراجعه کنند. در صورت تصویب این طرح تکثر به تمرکز 
می انجامد که نتیجه آن مانع بیشتر خواهد بود. جدا از ازبین رفتن 
تکثر در سازمان های دولتی مجوز دهنده این طرح تکالیف جدیدی 

بر ارکان تشکل های اجتماعی وضع کرده است:
مؤسســات خیریه و ســایر تشــکل های اجتماعی موظف شده اند 
گــزارش مالی ســالانه، گــزارش حســابرس رســمی و گزارش 
عملکردی ســالانه را در سامانه وزارت کشــور بارگذاری کنند. در 

اجــرای این تکلیف به دو نکته مختلف باید توجه کرد؛ اولا بخش 
مهم یا اکثر مؤسســات خیریه قادر به تهیه این گزارش ها نیستند و 
ثانیا وزارت کشــور در حال حاضر به کمک وزارت اقتصاد می تواند 
تصویر روشنی از دریافت ها و پرداخت های مؤسسات خیریه داشته 
باشــد. در دولت جدید تمرکز اطلاعات بانکی در وزارت اقتصاد به 
وجود آمده است و با تمهیدات اداری می توانند عملکرد مؤسسات 
خیریه و دریافت کننده کمک را به صورت شــفاف به دست آورند. 
در این جهت معاونت رفاه وزارت تعاون با همکاری بانک مرکزی 
در ســال ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ اقدامــات اولیــه را انجــام داد و آیین نامه 
شفاف ســازی عملکرد مؤسســات خیریه به تصویب دولت وقت 
رسید (آیین نامه تبصره ۱۹ بودجه ۱۴۰۰).  براساس این طرح محل 
فعالیت مؤسسات خیریه باید کاربری اداری داشته باشد. در صورت 
تصویب این بند بسیاری از مؤسسات خیریه مجبور به تغییر محل 
خود هستند. آنها عموما در واحدهایی با کاربری مسکونی به امور 
خیریــه می پردازند. این طرح صدور مجوز را به گذراندن دوره های 
آموزشــی برای مدیر عامل منوط کرده اســت. البته آموزش دیدن 
برای هر فرد و در هر زمانی امری مفید است اما ملزم ساختن آن در 
قانون برای تشکل های اجتماعی امری غیرعادی به نظر می رسد.  
تغییر اساسنامه تشکل ها باید تأیید شود. اجرای این بند بار سنگینی 
بر نهاد مســئول اجرای این بند خواهد گذاشت که عملا کار مردم 

و نظام اداری را مشکل  خواهد کرد. در حال حاضر تغییر اساسنامه 
ثبت می شود اما نیازی به بررسی مجدد ندارد.

مجازات در نظر گرفته شــده در این قانون بســیار بازدارنده است. 
در جامعــه ای که انجــام امر خیریه بیشــتر به صــورت هیئتی و 
غیرحرفــه ای انجــام شــده اســت، درنظرگرفتن مجــازات برای 
قصورهای مختلف فرد را از ورود به این عرصه اساســا باز می دارد 
(نه شــیر شتر می خواهم و نه...).  علاوه بر نکات فوق می توان این 
ســؤال را مطرح کرد که این طرح در پاســخ به حل کدام مشکل 
خــاص تدوین شــده اســت و آیا آن مشــکل با ســایر روش های 
سیاســت گذاری قابل حل نبود؟ به نظر می رسد طراحان به دنبال 

اهداف و مسائل زیر بودند:
۱- جلوگیری از تخلف تشــکل های اجتماعی. این هدف بدون این 
طرح نیز قابل اجراســت و تصویب آن لزوما به پیشگیری از تخلف 
تشــکل های اجتماعــی نمی انجامــد. برای جلوگیــری از تخلف 
تشکل های اجتماعی باید شــفافیت اطلاعات به وجود بیاید؛ این 

شفافیت با اجرای تبصره ۱۹ قانون بودجه ۱۴۰۰ محقق می شود.
۲- نظارت بر ارتباط بین المللی تشکل های اجتماعی. واقعیت این 
است که تشکل های اجتماعی در کشور از ایجاد ارتباط بین المللی 
به شدت پرهیز می کنند. ساختار پیش بینی شده (کمیته بین الملل) 
در این طرح به دنبال حل مســئله ای اســت که بــه دلیل فضای 

امنیتی در کشور اساسا وجود ندارد و ایجاد یک ساختار جدید امری 
زائد به نظر می رسد.

۳- رتبه بندی تشکل های اجتماعی از دیگر اهداف این طرح است. 
رتبه بندی که مواد مختلفی از این طرح را به خود اختصاص داده 
اســت، امری در شــأن قانون نیســت. در ایران هنوز دانشگاه ها و 
شرکت ها رتبه بندی نمی شوند، اگر طراحان، رتبه بندی تشکل ها را 
ضروری تر از دانشگاه و شــرکت ها که امری رایج در جهان است، 
برای ایران تشــخیص داده اند، این امر با مصوبه شورای اجتماعی 
کشور یا براســاس یک توافق میان دستگاه ها به راحتی امکان پذیر 
است. اساســا رتبه بندی امری اجرائی اســت و نباید در قانون به 

شاخص های آن پرداخت.
هرچند پیش بینی دقیق پیامدهای تصویب این طرح ممکن نیست 
اما به نظر می رسد متقاضیان مشمول این قانون مانند هیئت های 
مذهبی به شــدت غیررسمی شــوند. شــاید غیررسمی شدن امور 
خیریه مانند مراسم عاشــورا به صلاح مردم باشد اما بدون تردید 
غیررسمی شدن تشکل های اجتماعی رادار حکومت را کور می کند. 
تصویــب این طرح به ایجاد چند ســاختار و اداره جدید در وزارت 
کشور می انجامد اما بعید است گامی در جهت تحقق اهداف این 
طرح برداشــته شود. این طرح براســاس تصویری خیالی از نظام 

اداری و تشکل های اجتماعی ایران بنا شده است.

بازنده اصلی طرح تشکل های اجتماعی
ادامه از صفحه اول

شرق: گزارش تحقیق و تفحص مجلس از فولاد مبارکه زوایای 
ناپیدای بسیاری دارد و با گذشت زمان و اظهار نظرهای مختلف 
در حال پیچیده ترشــدن هم هســت.  از یک ســو پول پاشــی و 
رقم فساد مالی قابل اغماض نیســت، از سویی دیگر مشخص 
نیســت ادعاهای مطرح شــده تا چه میزان مســتند و مستدل 
هســتند. در این بین برخی از اعضای کمیته تحقیق و تفحص از 
میزان و شدت فســاد می نالند و برخی هم گزارش را غیردقیق 
می داننــد؛ بنابراین فعلا قضاوت درباره صحت ادعا ها ســخت 
اســت. در این بین حجت الاســلام حســین میرزایی گفته است: 
یکی از پیش نویس های ناپختــه درباره تفحص از فولاد مبارکه 
اصفهان بوده و بسیاری از اطلاعاتش نیازمند بررسی بیشتر است 
و متأســفانه افراد هم برخی مطالب را به ایــن گزارش اضافه 
کردنــد و اصلا هم از ســوی بنده و کمیتــه تحقیق و تفحص و 
دســتگاه قانونی نشر پیدا نکرده اســت.  میرزایی، رئیس کمیته 
تحقیــق و تفحص از فولاد مبارکه اصفهــان در مجلس اعلام 
کرد: گزارشــی کــه در قالب تحقیق و تفحــص از فولاد مبارکه 
اصفهان در فضای مجازی نشــر پیدا کرده قابل اســتناد رسمی 
نیست.  حجت الاسلام والمسلمین حســین میرزایی با اشاره به 
آمار و نتایج اعلامی در زمینه تحقیق و تفحص از شرکت فولاد 
مبارکه اصفهان تأکید کرد: بنده به عنوان رئیس هیئت تحقیق و 
تفحص از فولاد مبارکه اصفهان در مجلس، گزارش منتشر شده 
در فضای مجازی در ایــن زمینه را تأیید نمی کنم.  رئیس هیئت 
تحقیق و تفحص از شــرکت فولاد مبارکه اصفهان در مجلس 
شورای اســلامی درباره چرایی این مسئله گفت: متأسفانه این 
گزارش تحقیق و تفحص از جانب هیئت مذکور منتشــر نشده 
اســت.  این نماینده مجلس با بیان اینکه ما در طول مسیر تهیه 
گزارش تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه اصفهان تلاش مان بر 
این بود کــه رعایت صددرصدی امانت و عدالت صورت بگیرد، 

بیان کرد: حرفی که ســند قابل دفاعی دال بر آن وجود نداشت، 
به هیچ وجــه در این گزارش درج نشــد. رئیس هیئت تحقیق و 
تفحص از شــرکت فولاد مبارکه اصفهان با بیان اینکه در زمینه 
تهیه گزارش تفحص از فــولاد مبارکه اصفهان حذف و اضافه 
زیادی اتفاق می افتاد، بیان کرد: گزارشــی که در فضای مجازی 
نشر پیدا کرده - امیدواریم دستگاه های نظارتی براساس پیگیری 
خود متوجه شوند که چه کسی این گزارش را نشر داده - یکی از 
پیش نویس های ناپخته درباره تفحص از فولاد مبارکه اصفهان 
بوده و بســیاری از اطلاعاتش نیازمند بررســی بیشــتر است و 
متأسفانه افراد هم برخی مطالب را به این گزارش اضافه کردند 
و اصلا هم از ســوی بنده و کمیته تحقیق و تفحص و دســتگاه 
قانونی نشــر پیدا نکرده است. میرزایی با بیان اینکه گزارشی که 
در قالب تحقیق و تفحص از فــولاد مبارکه اصفهان در فضای 
مجازی نشــر پیدا کرده، قابل استناد رســمی نیست، بیان کرد: 
با ایــن حال ما گزارش واقعی خود را که گــزارش اصلی از این 
تفحص است، از طریق فرایند قانونی خود به دست قوه قضائیه 
می رســانیم تا افراد خاطی مورد پیگرد قانونی قرار گیرند. او در 
پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه آیا رقم تخلف اعلامی در جریان 
گــزارش این موضــوع در فضای مجازی صحــت دارد؟ گفت: 
ما اگر می خواســتیم اعــداد و ارقامی را در جریــان این گزارش 
اعــلام کنیم، در خلاصه گزارش ارائــه می کردیم. رئیس هیئت 
تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه اصفهان در مجلس شــورای 
اســلامی تأکید کرد: داستان این اســت که برخی دوست دارند 
اعداد و ارقامی را دست بگیرند و پشت این ارقام و اعداد هرچه 
می خواهند بگویند. میرزایی در پاســخ به سؤالی مبنی بر اینکه 
بنابراین این اعداد و ارقام اعلامی واقعیت ندارد، بیان کرد: البته 
بنده این موضوع را هم تأییــد نمی کنم. این نماینده مجلس با 
اشــاره به توزیع رانت در فــولاد مبارکه اصفهان بیان کرد: البته 

این توزیع رانت ممکن است در برخی موارد دستور دولتی باشد. 
بــا این حال رانتی در این بخش شــکل گرفتــه؛ بنابراین برخی 
مبالغ فســاد مربوط به رانت اشخاص بوده است. رئیس هیئت 
تحقیق و تفحص از شــرکت فولاد مبارکه اصفهان در مجلس 
شورای اســلامی تأکید کرد: برخی از مبالغ فساد است و برخی 
از آنها تخلف قانونی قطعی اســت. میرزایی با اشاره به اهداف 
تحقیــق و تفحص از فــولاد مبارکه اصفهان بیان کــرد: ما در 
جریان این تفحص تلاش داشــتیم تا بدانیم بستر قانونی برخی 
از این تخلفات کجاست تا بتوانیم آنها را برطرف کنیم؛ بنابراین 
حساب، حساب فولاد مبارکه نیست؛ بنابراین اغلب شرکت های 
مشابه، چه فولادی و چه معدنی و پتروشیمی که نظام حقوقی 
خصولتی یا نظــام حقوقی خصوصی با مدیریت دولت و امثال 
این را دارند، یک ســری گیــر و گرفتاری های قانونی دارند که این 
موارد باید برطرف شود. رئیس هیئت تحقیق و تفحص از شرکت 
فولاد مبارکه اصفهان در مجلس شــورای اسلامی با اشاره به 
تخلف دستگاه های دولتی در جریان تحقیق و تفحص از فولاد 
مبارکــه بیان کرد: البته تعداد این دســتگاه ها معدود اســت و 
بسیاری از دســتگاه ها دست پاک بوده اند. این در حالی است که 
لطف االله ســیاهکلی، عضو هیئت تحقیق و تفحــص از فولاد 
مبارکه، گفته است: برخی از گروه های سیاسی در پشت  صحنه از 
صنعت فولاد بهره  می برند؛ بخشی از مخارج انتخاباتی و حزبی 
به همین شکل تأمین می شود و دلیل تغییرات ناگهانی قیمت ها 
در کشور ما نیز همین است.  او با بیان اینکه متأسفانه تنها گروهی 
که مدافع ندارند مشــتریان هستند، افزود: وقتی هزینه تولید بالا 
می رود، نباید قیمت را بالا ببریم؛ بلکه باید هزینه را مدیریت کرد.  
این نماینده مجلس یادآور شــد: زمانی که فولاد گران می شود، 
مصالح ساختمانی هم گران شده و هزینه ساخت ساختمان بالا 
می رود. بیش از ۳۰ درصد خودرو نیز از فولاد است؛ بنابراین آن 
هم گران می شود. به  طور کلی بسیاری از صنایع مهم به فولاد 
وابسته است و با گران شدن آن، قیمت بسیاری از اجناس نیز بالا 
می رود.  البته شاید همه عناوین اتهامی گزارش تحقیق و تفحص 
در جریان بررسی قضائی تأیید نشود؛ اما حتی اگر بخشی از آن 
هم واقعیت داشته باشــد، اتفاقی تکان دهنده است. در این بین 
االله وردی دهقانی، رئیس  کمیته صنایع معدنی مجلس شورای 
اســلامی هم گفته اســت: در مجموع وقتــی تخلفی صورت 

می گیــرد، حتما آن تخلف از یک نظر به سیســتم های نظارتی 
درون سازمانی مرتبط است و اگر سیستم نظارتی درون سازمان 
با سیســتم نظارتی برون ســازمانی به یکدیگر بپیوندند، قطعا 
فسادهای بزرگ و گسترده ای در داخل مجموعه شکل می گیرد. 
ابوالفضــل ابوترابــی، دیگر نماینده مردم در مجلس شــورای 
اسلامی، در گفت وگو با فارس، با اشاره به تخلفات صورت گرفته 
در فولاد مبارکه گفت: پرونده مدیرعامل سابق فولاد مبارکه در 
حال رسیدگی قضائی است. او افزود: در شرکت فولاد مبارکه و 
در دولت روحانی ما شاهد پدیده ای به نام عامل فروش بودیم 
که این عوامل فروش بدون آنکه کوچک ترین زحمتی بکشند، از 
درآمدهای هنگفتی برخــوردار بودند و این عامل فروش بودن 
چیزی جز رانت نبود. نماینده مردم نجف آباد در مجلس شورای 
اســلامی اظهار کرد: عامل فروش کارش این بود که ورق های 
فولاد را                            از فولاد مبارکه می گرفت و در بازار به فروش می رساند 
و عوامل فروش که تعداد معدودی بودند، از ســوی مدیرعامل 
فولاد مبارکه تعیین می شدند. ســود حاصل از این رانت، سود 
بســیار هنگفتی بود و گردش مالی آن به چندده میلیارد تومان 
می رسید. او افزود: این مسئله در کنار انتصابات سیاسی و نبود 
نظارت از ریشه ها و عوامل ایجاد فساد در شرکت فولاد مبارکه 
بودند. لازم به توضیح اســت که در نشست علنی سه شنبه ۲۵ 
مرداد مجلس شورای اسلامی گزارش نهایی کمیسیون صنایع 
و معــادن درمورد تحقیق و تفحص از عملکرد شــرکت فولاد 
مبارکه اصفهان بررسی شد و نمایندگان با ارجاع گزارش تحقیق 
و تفحص از فــولاد مبارکه اصفهان به قــوه قضائیه موافقت 
کردنــد. در گزارش تحقیق و تفحص مجلــس از فولاد مبارکه 
اصفهان ۹۰ عنوان تخلف، انحراف و تحمیل خســارت و توزیع 
رانت بالغ بــر ۹۱ هزار میلیارد تومــان و همچنین ضعف های 
ســاختاری و نواقص قانونی مورد شناســایی قرار گرفته است.  
به هر حال هنوز مشخص نیست حقیقت ماجرای فساد عظیم 
مالی در فولاد  مبارکه چیســت و اکنون هم ســخن از گزارش 
تکمیلی دیگری شده که به قوه ارسال خواهد شد و طبق ادعای 
رئیس کمیته تحقیق و تفحص گزارش منتشر شده فعلی دقیق 
نیســت؛ اینکه در نهایت این پرونده چگونه بســته شود، بسته 
به کار کارشناســی دقیق در دستگاه قضا دارد و باید دید نتیجه 

تحقیقات احتمالی دستگاه عدلیه چه خواهد بود.

گزارشی از حواشی ماجرای تخلف در فولاد مبارکه
 و بحث و جدل هایی که پیرامون تعجیل در  انتشار آن وجود دارد

تعلیق  «مبارکه»

معصومه معظمی: بابک نگهداری که از شهریور ۱۴۰۰ به جای علیرضا زاکانی، رئیس پیشین 
مرکز پژوهش ها نشســت که برای شــهرداری تهران از نمایندگی مجلس استعفا داد، در 
گفت وگویی کوتاه با «شرق» به تشریح مهم ترین برنامه های در دست بررسی مرکز پژوهش ها 
پرداخت. او از اولویت بندی چهارگانه برنامه هفتم توسعه در این مرکز خبر داد و گفت بسته 
پیشنهادی برنامه پنج ساله هفتم توسعه با هدف ارتقای سرمایه اجتماعی، ارتقای مشارکت 
مردم و افزایش اعتماد و امیدآفرینی نســبت به آینده تدوین شده است. نگهداری گفت 
که مرکز پژوهش ها برای تقویت بنیه کارشناسی، نقشه جامع پویایی شناسی و چالش های 
حکمرانی کشور را بررسی کرده است. او همچنین از افتتاح سامانه شبیه سازی قانون در آینده 
نزدیک خبر داد و در عین حال درباره نوع روابط مرکز پژوهش ها با نمایندگان در ارائه طرح ها 
گفت که برای هر طرحی که ارائه می شود، جلساتی بین مرکز پژوهش ها و نمایندگان برگزار 
می شود که کارشناسان تنها پیشنهاددهنده هستند و تصمیم گیرنده مجلس است و البته از 
طرحی به طرحی و از نماینده ای به نماینده دیگر میزان تأثیر مرکز پژهش ها متفاوت است. در 

ادامه گفت وگوی «شرق» با بابک نگهداری، رئیس مرکز پژوهش ها را می خوانید.
 مهم ترین برنامه هایی که مرکز پژوهش های مجلس در دســتور کار خود دارد و روی آن   .

متمرکز است، کدام اند؟
مرکــز پژوهش ها در حال حاضر روی مالیات بر عایدی ســرمایه متمرکز اســت. طرح 
بانکداری نظام بانکداری را در دستور کار دارد که در حال حاضر مجلس به بررسی آن ورود 
کرده است. این دو طرح را در حوزه اقتصادی دنبال می کنیم. در حوزه اجتماعی هم بحث 
قانون تشــکل های اجتماعی را در دســتور کار داریم که پیش نویس آن را نهایی کرده و در 

اختیار کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس قرار داده ایم.
  درباره بررســی طرح آمایش سرزمینی هم که در دســتور کار دارید، توضیح مختصری   .

بدهید.
طبق بررسی هایی که مرکز پژوهش ها درباره آمایش سرزمینی انجام داده، دولت خیلی 
از تکالیف را به آینده موکول کرده است و تکلیف خیلی از حوزه ها روشن نیست؛ اما مرکز 
پژوهش هــا روی طرح های عمرانی و زیرســاختی مربوط به اســتان ها ورود کرده و طرح 
آمایشــی هم در این زمینه انجام داده است و روز دوشنبه هفته جاری هم جلسه استانی 
پهنه جنوب را برگزار کردیم که گزارش ۱۵ استان در حوزه صنایع و زیر ساخت هایش آماده 
و منتشــر شد و گزارش ۱۵ استان دیگر هم در دست اقدام و تهیه و نهایی سازی است و در 

آینده نزدیک منتشر می شود.
 مطلع شدیم که بررسی برنامه هفتم توسعه هم از  جمله اولویت های این روزهای مرکز   .

پژوهش هاســت که بر  آن به طور مشخص متمرکز شده اید. درباره آن هم توضیح دهید که 
در چه مرحله ای است؟

مرکز پژوهش های مجلس کار مفصلی درباره برنامه هفتم توسعه انجام داده است 
و بــا یک تحلیل راهبردی از وضعیت بازآرایی نظــام جدید بین الملل و اتفاقاتی که در 
منطقه و فرا منطقه رخ می دهــد، می تواند فرصت های اقتصادی با ارزش افزوده هایی 
که برای کشور با استفاده از زنجیره ارزش های منطقه ای و فرامنطقه ای شکل می گیرد، 
ایجاد کند. از یک طرف با یک تحلیل واقع بینانه زیرســاخت ها و شــرایط واقعی کشور، 
حوزه اقتصادی، حوزه صنعتی، حوزه انرژی، حوزه کشاورزی و نظایر آنها را مورد تحلیل 
قرار دادیم که به چهار اولویت مهم در برنامه هفتم رسیدیم؛ چراکه رهبری تأکید داشتند 
برنامه هفتم توسعه مبتنی بر اولویت ها تدوین شــوند؛ بنابراین علاوه بر اولویت بندی، 
مدل برنامه ریزی را از مدل برنامه ریزی جامع برای اولین بار تغییر دادیم. پیشنهاد مرکز 
پژوهش ها مبتنی بر مدل چند جانبه مأموریت گراســت و روی چهار اولویت پیشــنهاد 
داده ایم. اولین پیشــنهاد درباره رشد اقتصادی با تمرکز روی سرمایه گذاری است که در 
ســال گذشته منفی بوده اســت. دیگری رفع تورم و کاهش تورم به عنوان اولویت دوم 
است که هر دو در حوزه اقتصادی قرار دارند؛ بنابراین اگر تورم بر  روی سرمایه گذاری که 
می خواهد رشد اقتصادی داشته باشد، باقی بماند، از حوزه های مولد به سمت غیر مولد 

تغییر جهت پیدا می کند.

اولویت ســوم ما توانمند سازی نهاد دولت اســت. ضعف هایی در دیوان سالاری های 
غیر کارآمــدی در نهاد دولت وجــود دارد. تعارض منافعی به وجود آمــده و نهاد راهور 
توسعه ای در کشور تکلیفش معلوم نیست. همچنین سازمان برنامه و بودجه عمده وقتش 
صرف بودجه می شــود و زمان زیادی را برای عمران و توســعه صــرف نمی کند. از این رو 
بســته ای را در زمینه توانمند سازی دولت پیشــنهاد دادیم. چهارمین اولویت هم که مرکز 
پژوهش ها برای برنامه هفتم توسعه پیشنهاد داده، بحث تقویت جامعه است. مشارکت 
جامعــه، امید جامعه، اعتماد جامعه و همچنین همراهی جامعه برای تحقق هر برنامه 
توسعه ای شــرط لازم و ضروری است.  از این رو بسته پیشــنهادی پنج ساله هفتم ما برای 
ارتقای سرمایه اجتماعی و ارتقای مشارکت مردم، اعتماد و امیدآفرینی نسبت به آینده است 

و امیدوارم در این راستا اقدامات مثبتی رقم بخورد.
  برخی معتقدند مجلس فعلی از توانمندی کافی در امور تحقیقاتی برخوردار نیســت و   .

برخی طرح هایش پختگــی لازم را ندارد. تا چه حد مرکز پژوهش ها ســعی می کند بار کار 
کارشناسی طرح ها و حتی لایحه های ضعیف را که قرار است در آینده به قانون تبدیل شوند، 

بر دوش بکشد؟
من موافق این ارزیابی نیســتم و باید ارزیابی کارشناسی درباره میزان ضعف نمایندگان 
مجلس داشــته باشــیم تا بتوانیم چنین ادعایی را مطرح کنیم؛ اما بــه هر حال کار مرکز 
پژوهش ها این است که حداکثر ظرفیت کارشناسی خود را برای ارتقای کیفیتی مجموعه 
طرح ها و لوایحی که از طرف دولت و مجلس ارائه می شوند، به دوش بگیرد تا بتواند کیفیت 
طرح ها و لوایح را بالا ببرد.  به عنوان مثال بد نیست بدانید مرکز پژوهش ها برای تقویت بنیه 
کارشناسی، اقداماتی از  جمله نقشه جامع پویایی شناسی و چالش های حکمرانی کشور را 
انجام داده است. همچنین ایجاد سامانه شبیه سازی قانون هم به زودی افتتاح خواهد شد 
که در چند حوزه شــرایط را ارتقا می دهد. از طرفی مرکز نوآوری و خانه خلاق قوه مقننه 
را راه اندازی کرده ایم. همچنین از ظرفیت شرکت های دانش بنیان و اندیشکده های بیرونی 
در قالب رویدادهایی که در حال برگزاری اســت، حداکثر استفاده را برای تقویت و ارتقای 
کارشناسی می بریم. اندیشکده های حکمرانی و قانون گذاری را در ۳۱ استان در دستور کار 
داریم که ۱۱ اســتان را تا ۲۴ مرداد افتتاح کردیم و بقیه در حال افتتاح هســتند. در این میان 
نقدی هم که به مرکز پژوهش ها وارد است، اینکه از ظرفیت نخبگان و کارشناسان استان ها 
و استادان شهرستان ها استفاده نمی شود و بیشتر از کارشناسان تهرانی بهره مند می شود؛ اما 
با راه اندازی اندیشکده حکمرانی و قانون گذاری سعی داریم نظر کارشناسی همه نخبگان 

استان های کشور را جلب کنیم.
 تعامل نمایندگان مجلس با مرکز پژوهش ها برای بررسی و تهیه یک طرح معمولا چقدر   .

است؟
معمولا برای هر طرحی که ارائه می شــود، جلساتی بین کارشناسان مرکز پژوهش ها 
و نمایندگان مجلس برگزار می شــود. ما نظرات کارشناســی خود را درباره آن موضوع در 
اختیار طراح فوق قرار می دهیم؛ اما نباید فراموش کنیم که جنبه حضور کارشناسان مرکز 

پژوهش ها در این جلسات مشورتی است و نمایندگان تصمیم گیرنده هستند.
  چقدر برای تهیه یک طرح، نمایندگان از نظر کارشناســی کارشناســان مرکز پژوهش ها   .

استفاده  می کنند؟
این میزان بهره مندی از نظر کارشناســی مرکز پژوهش ها از طرحی به طرح دیگر و از 
نماینده ای به نماینده دیگر متفاوت است؛ اما در هر صورت هریک تا حدی از نظر کارشناسی 
مرکز پژوهش ها بهره مند می شوند؛ در غیر این صورت فلسفه وجودی این مرکز بی معنا بود.

رئیس مرکز پژوهش ها  اولویت های برنامه هفتم توسعه را تشریح کرد

برنامه هفتم توسعه
 و اولویت های چهارگانه


